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»اقیانوسپشتپنجره«
برگزیدهجشنوارههندیشد

فیلم سینمایی »اقیانوس پشت پنجره« که در بخش 
مسابقه فس��تیوال »CMS« در کش��ور هندوستان، با 
فیلم هایی از کشورهای اسپانیا، انگلیس، چین، کانادا، هند، 
سوییس، پاکستان، آلمان و اندونزی رقابت می کرد، موفق 
به دریافت جایزه بهترین فیلم کودک و نوجوان در بخش 

»سینمای آینده« این جشنواره شد.
این جایزه ش��امل تندیس طلایی و مبلغ ۲۵۰ روپیه 
هند است که به کارگردان و تهیه کننده اثر تعلق می گیرد.

در این جش��نواره فیلم هایی به رقابت پرداختند که 
موضوعاتی چون وحدت یا صلح جهانی را محور اصلی 
فیلمنامه های خود قرار دادند؛ آثاری که راهکارهایی را 
برای کودکان و نوجوانان و رسیدن به امنیت و آینده ای 
مطمئن برای الهام بخشیدن به نسل های مختلف ارائه 
می دهند، فیلم هایی که تنها به بازار فروش و س��رگرم 
ک��ردن کودکان نمی اندیش��ند و ب��ا دیدگاهی جهانی، 
ب��ه ارزش های اخلاقی و تاثیرگ��ذار بر آینده کودکان و 

نوجوانان نیز توجه دارند.
جش��نواره بین المللی کودکان »سینه مونته سوری« 
)CMS(، از ۱۵ ت��ا ۲۱ آوریل ۲۰۲۴ )۲۷ فروردین تا ۲ 
اردیبهشت ۱۴۰۳( در شهر لاکنو هند برگزار شد و هیات 
موس��س و دبیر جشنواره در سال ۲۰۲۴، با شعار »درود 
بر جهان«، اندیشه و آموزه های اخلاق شناس و حقوقدان 
ب��زرگ هند، »مهاتم��ا گاندی« را س��رلوحه اهداف این 

جشنواره قرار دادند.

بازیگرپیشکسوت
زیرتیغجراحیرفت

صفا آقاجانی، بازیگر پیشکسوت سینما، تئاتر، تلویزیون 
و رادیو چند روز قبل به علت مشکلات گوارشی در ناحیه 

کیسه صفرا عمل جراحی انجام داد.
س��یدعباس عظیمی، مدیرعامل موسسه هنرمندان 
پیشکس��وت پس از گفت وگوی تلفن��ی با این هنرمند 
باسابقه کشورمان از سلامتی کامل او خبر داد و بیان کرد: 
استاد آقاجانی در حال حاضر شرایط پایدار دارد و در حال 

استراحت و گذران دوران نقاهت در منزل خود است.
صف��ا آقاجانی متول��د ۱۳۳۵، بازیگر س��ینما، تئاتر، 
تلویزیون و رادیو است و از سال ۱۳۹۵ به عضویت موسسه 
هنرمندان پیشکسوت درآمده است. آقاجانی در ۱۷ سالگی 
فعالیت هنری خود را با نمایشنامه »بام ها و زیر بام ها« در 
نقش مادر آغاز کرد و مورد تقدیر و تش��ویق قرار گرفت. 
نخستین تجربه تصویری او، بازی در تله تئاتر »کار هر بز 
نیست خرمن کوفتن« بود که سال ۵۶ از شبکه سراسری 

تلویزیون پخش شد.

همخوانیمخاطبان
دركنسرتخوانندهپاپ

علیرضا طلیسچی پس از اجرای ۲۹ فروردین ماه در هتل 
اسپیناس پالاس، شامگاه یکشنبه دوم اردیبهشت ماه نیز 
طی ۲ سانس میزبان مخاطبانش در مرکز همایش های 

برج میلاد تهران بود.
از نکات قابل توجه کنسرت های طلیسچی می توان به 
همخوانی مخاطبان در اجرای تمام قطعات اشاره کرد که 
شور و هیجان این اجراها را چند برابر می کند. همچنین او 
با برگزاری ۲۱ نوبت اجرا، پرکارترین خواننده فروردین ماه 

در حوزه برگزاری کنسرت به شمار می رود.
»زندگی جونم«، »تو فکر می کنی کی ای«، »نفس کی 
بودی تو«، »ای داد بر من«، »دیوونه دوست داش��تنی«، 
»لیلا«، »یه دریا نریم«، »دل به دل«، »قاف« و »سختگیر«، 
»ب��ه تو چه«، »پاق��دم« و »بی پناهی« از جمله قطعات 

انتخابی طلیسچی برای اجرا در این کنسرت ها بودند.
اعضای ارکستر این خواننده پاپ را محمد عارف )گیتار 
نایلون(، پارسا رفیع )گیتار الکتریک(، نیما اشکباری )بیس(، 
امیرحسین آزموده )پرکاشن(، ادوارد دانیال زاده )درامز( و 
مس��یح منتظری )گیتار الکتریک( به رهبری امیر بهادر 

دهقان نوازنده کیبورد تشکیل می دادند.
کنسرت طلیس��چی ۲۹ فروردین ماه در سالن رویال 
هال هتل اسپیناس پالاس و دوم اردیبهشت ماه در مرکز 

همایش های برج میلاد برگزار شد.

بزرگداشتمقاممعلمباپویش
رادیویی»یکجملهزیبابهآموزگارم«

رادیو سلامت با هدف ارج نهادن به مقام شامخ معلم، 
پوی��ش »یک جمله زیب��ا به آموزگارم« را با مش��ارکت 

دانش آموزان سراسر کشور راه اندازی کرده است.
محمد یوسفی، مدیر فضای مجازی رادیو سلامت در 
گفت وگو با خبرنگار رادیوی ایرنا، درباره برپایی پویش های 
متعدد در این شبکه رادیویی بیان کرد: رادیو سلامت در 
مناس��بت های مختلف از شنوندگان دعوت می کند تا با 
شرکت در پویش های شبکه، تعامل شان با رادیو افزایش 
یابد. ش��بکه س��لامت از پیش��نهادهای مخاطبان برای 

راه اندازی پویش های دیگر نیز بهره می برد.
وی با اش��اره به دیگر پویش های این ش��بکه در سال 
جاری گفت: از ابتدای سال پویش های مختلف همچون 
پویشی برای روز قدس را برگزار کرده ایم. تلاش می کنیم 
مخاطب همیشه همراه ما باشد، ضمن اینکه تعداد آثار 

ارسالی برای پویش ها بسیار قابل توجه است.
مدیر فضای مجازی رادیو س��لامت با اشاره به برپایی 
»پویش یک جمله زیبا به آموزگارم« عنوان کرد: با اینکه 
تنها چند روز از آغاز پویش گذشته اما اقبال مردم بسیار 
خوب بوده و آثار ارسالی نشان می دهد مردم همیشه به 
مقام شامخ معلم توجه می کنند و برایشان ارزشمند است. 
از س��وی دیگر بستر دریافت آثار ارسالی مردم در پایگاه 
مجازی رادیو سلامت فراهم شده که مرتب و به موقع رصد و 
بهینه سازی می شود تا شرکت کنندگان بدون کوچک ترین 

مشکل آثار خود را ارسال کنند.
وی ادامه داد: فایل های صوتی ارس��ال ش��ده به این 
پویش در برنامه زنگ تفریح و تصاویر ارس��الی در رادیو 
نمای سلامت پخش می شود. این پویش به منظور تشکر 
و قدردانی از مقام آموزگاران که نقش بسزایی در تربیت 
نس��ل آینده دارند در فضای مجازی رادیو سلامت برپا 

شده است.

اخبار

گروهفرهنگوهنر:جلس��ات نقد و اکران فیلم کوتاه از 
قدیم الایام همواره در کنار شور و شعفی که برای مخاطبان 
و جوانان ایجاد می کرد به عنوان یک کلاس درس یا یک 
کارگاه علم��ی و عمل��ی برای هنرجوی��ان و علاقه مندان 
حوزه س��ینما به ش��مار می رفت؛ نشست ها و جلساتی از 
س��ال های ابتدایی دهه ۷۰ با مرکزیت انجمن س��ینمای 
جوان��ان به عنوان متولی فیلم کوتاه در کش��ور به انحای 
مختلف آغاز و امروز با گذشت ۴ دهه به یکی از مهم ترین 
و موثرترین نشست های سینمایی در بین هنرجویان حوزه 
سینما بدل شده است. البته این نشست ها طی ۴۰ سال 
برگزاری با فراز و فرودهایی نیز روبه رو بوده است اما آنچه 
مش��خص است اینکه در هر برهه ای که این نشست ها به 
صورت مستمر برگزار شده شاهد خروجی های مطلوب و 
با کیفیتی در حوزه س��ینما چه در فیلم کوتاه و چه بلند 
بوده ای��م چه آنکه بس��یاری از س��ینماگرانی که امروز به 
عنوان فیلمسازان آینده دار و خلاق در سینمای حرفه ای 
در حال فعالیت هستند، محصول همین جلسات هستند 
البته که نشس��ت ها، یا همان پاتوق ه��ای فیلم کوتاه در 
دهه ۹۰ به نوعی آنچنان که باید و ش��اید مورد تاکید و 
اهتمام مدیران وقت قرار نگرفت ولی طی ۲ سال گذشته 
و با تغییر ریل سیاست گذاری در انجمن سینمای جوانان 
و با اهتمام جدی مدیریت فعلی شاهد شکوفایی و احیای 
دوباره آن هس��تیم؛ جلس��اتی که در فصل نهم با حضور 
جوانان و مشتاقان عرصه سینمای کوتاه این بار در سینما 
بهم��ن تهران با حضور کارشناس��ان و منتقدان حرفه ای 

برگزار می شود.
ام��ا در شش��مین جلس��ه از فصل نهم ک��ه با حضور 
مرتضی علی عباس میرزایی برگزار ش��د، ۴ فیلم »زوزه«، 
»پ��ر وی��ز«، »کورتیزول« و »فلس« پ��س از اکران مورد 

بررسی و نقد قرار گرفت.
دانیال نوروش، کارگ��ردان فیلم کوتاه »کورتیزول«  به 
عنوان نخس��تین کارگردان پشت میز نقد قرار گرفت و با 
اشاره به فرآیند تولید این فیلم کوتاه گفت: کورتیزول را 
۲ سال پیش به صورت کاملا مستقل ساختم. در واقع پول 
و سرمایه گذار نداشتیم و به نتیجه رسیدیم این فیلمنامه 

قابلیت اجرای ارزان را دارد. به همین دلیل »کورتیزول« 
را با پول توجیبی و تنها با ۱۶ میلیون تومان ساختیم.

مرتضی عل��ی عباس میرزای��ی در ادام��ه درب��اره فیل��م 
»کورتیزول« بیان کرد: من به این نتیجه رسیده ام که آدم ها 
می توانند نگاه شخصی خود را داشته باشند و با همان نگاه 
با دیگران صحبت کنند. من هم به نگاه آقای نوروش احترام 
می گذارم . این کارگردان سعی کرده است یک فیلم فانتزی 
بس��ازد و تا حدودی هم موفق بوده اس��ت اما از سوی دیگر 

من مخالفم که میزان بودجه فیلم را اعلام کنیم. 
وی در ادام��ه نظر خ��ود درباره این فیل��م را اینگونه 
مطرح کرد:  »کورتیزول« حکایت همان مثل »چاه مکن 
بهر کسی« است. شاید البته این برداشت من متفاوت از 
نظر کارگردان باشد اما معتقدم ما در مقام فیلمساز نباید 
درباره فیلم خود صحبت کنیم و باید بش��نویم و ببینیم 

دیگران درباره آن چه می گویند.
عباس میرزایی در واکنش به این بخش از اظهارات هم 
مطرح کرد: هر کسی فیلمی می سازد، فیلمش را به یک 
فس��تیوال یا یک پاتوق می دهد. اصلا هر کسی که فیلم 

می س��ازد مدعی است و همه چیز برای او مهم است. هر 
کسی که بگوید کار مهمی نکرده ام و انتقادات برایم اهمیت 

ندارد، قطعا دارد تعارف می کند.
سپس نوبت به بررسی فیلم کوتاه »پر ویز« به کارگردانی 
پیمان فخرایی رسید که این کارگردان جوان، درباره تجربه 
س��اخت این فیلم گفت: »پر ویز« فیلم اول من است، ما 
ابتدا کار را با تئاتر شروع کردیم. فیلمنامه »پر ویز« را چند 
سالی در ذهنم داشتم و در نخستین فرصت آن را ساختم.

ای��ن کارگردان درباره اس��تفاده از تجربه های خود در 
عرصه تئاتر، برای س��اخت فیلم گفت: این تجربه از چند 
وج��ه خیلی به من کمک ک��رد که رهایی در تفکر از آن 
جمله بود. ایده فیلم از آنجایی آمد که در زمان دانشجویی 
در کافه کار می کردم و مدیر کافه روی بهداشت حساس 
بود اما من می گفتم مثلا اگر مگس��ی روی غذا بنشیند، 
غذایش را بخورد و برود، چه کس��ی می بیند و اصلا مگر 

چه می شود؟ 
عباس میرزایی در ادامه درباره مواجهه اش با فیلم کوتاه 
»پر ویز« گفت: یک فیلم کمدی یا یک فیلم فانتزی موفق 

به نظرم ناش��ی از این است که فیلمسازش ذهن خلاق و 
موفقی داشته و در این فیلم از همه نمادها استفاده شده 
است و به نظر می رسد کارگردانش هم آدم بامزه ای است. 
من حس می کنم آدم هایی سراغ کمدی و فانتزی می روند 

که جهان آنها با جهان ما خیلی متفاوت است.
این فیلمساز و منتقد افزود: وقتی فیلم های اول خود را 
می ساختم همیشه کمبود امکانات تولید باعث می شد از 
همان ابتدا بدانم که قرار است چه کنم. در واقع ما همگی 
عمله فیلم بودیم تا خروجی، دقیقا آنچه که می خواستیم 
شود. نخستین باری که »پر ویز« را می دیدم با جماعتی 
در مرحل��ه قض��اوت آن بودیم. موقعی که فیلم ش��روع 
شد به بغل دس��تی خودم گفتم کاراکتر اصلی حتما یک 
واکنش بزرگ نشان می دهد. بغل دستی ام گفت اینچنین 
نمی شود اما به او تاکید کردم که این کارگردان همه چیز 
را با وسواس چیده است. فیلم گویی مانند »مسخ« کافکا 
داس��تان انس��انی را روایت می کند که مگس شده است، 

یا بالعکس!
س��پس در غیاب کارگردان فیلم کوتاه »فلس«، پوریا 
ریحان��ی، بازیگر نقش اصلی این اث��ر روی صحنه آمد و 
گف��ت: هومن نادری یک روز طرح خود را پیش ما آورد. 
ما چند وقتی روی آن کار کردیم و در نهایت به  شناختی 
رسیدیم. فیلمبرداری هم در ۴ روز انجام شد. من اصالتا 
جنوبی هستم، هومن هم یک رگه جنوبی دارد. این فیلم 
می خواست یک بازنمایی از فرهنگ جنوب داشته باشد.

عباس میرزایی درباره این فیلم اظهار کرد: به نظرم هومن 
نادری بسیار آدم باهوش و آرتیستی است. چون این فیلمساز 
در عین حال که منتقد اس��ت، راهکار هم ارائه می دهد. در 
ادامه این به ش��ما مربوط می شود که چقدر با فیلم ارتباط 
برقرار کنید البته یک جاهایی فیلم او لنگ می زند. به نظرم 
آقای نادری جزو خانواده سینماس��ت و معتقدم اگر یک بار 
یک فیلم خوب بس��ازید، همه جهان هم که روبه روی شما 
بایستند س��ینما باز هم شما را به سوی خود فرا می خواند. 

سینما همواره خانواده اش را خودش انتخاب می کند.
در این جلسه، فیلم کوتاه »زوزه« به دلیل غیبت عوامل 

فیلم، مورد نقد و بررسی قرار نگرفت.

درششمینجلسهنقدوبررسیفیلمكوتاهتهرانعنوانشد

»سینما«خانوادهاشراانتخابمیکند

محمدمحمدی:تماشاخانه سنگلج را باید قدیمی ترین 
س��الن فعال در تئاتر تهران دانس��ت؛ سالنی که سال 
۱۳۴۴ همزم��ان ب��ا برگزاری جش��نواره نمایش های 
ایران��ی در ظلع جنوبی پارک ش��هر  در حالی افتتاح 
ش��د که آن سال ها با تصمیم شورای تئاتر - به عنوان 
مجموعه تصمیم گیر - مقرر ش��د ای��ن مکان تنها به 
آثار ایرانی اختصاص یابد اما از ابتدای دهه ۵۰ و عدم 
رونق تولیدات حرفه ای با محوریت نمایش های ایرانی، 
با نمای��ش »بازرس« به کارگردان��ی مرحوم عزت الله 

انتظامی میزبان آثار غیر ایرانی هم شد. 
تماش��اخانه سنگلج امروز یک بنای ۵۹ ساله است 
که در طول ۶ دهه فعالیت، س��رد و گرم های بسیاری 
را از سر گذرانده است. حالا بیش از هر زمان دیگری 
این سالن در خدمت نمایش ها و آثار ایرانی قرار گرفته 
و به نوعی تنها مرکز نمایش ها و نمایشنامه های ایرانی 

به شمار می رود. 
در این میان هر از گاهی اخبار ناخوشایندی درباره 
س��نگلج مخابره می ش��ود که موجی از دلواپسی را در 
بین اهالی و پیشکسوتان تئاتر به راه می اندازه اما بعد 
از مدت��ی همه بحث های ش��کل گرفته به فراموش��ی 

سپرده می شود.
یکی از نخس��تین اخبار ناخوش��ایند که در فضای 
رس��انه ای کشور بسیار مورد توجه قرار گرفت، مربوط 
به دوره مدیریت اتابک نادری بود؛ مدیری که در سال 
نخست مدیریتش با بررسی وضعیت آن سال های این 
س��الن، آن را به مین خنثی نش��ده ای تشبیه کرد که 
ناامنی های داخل آن باعث وقوع یک حادثه وحشتناک 
با تلفات جانی خواهد ش��د و همین هشدار جدی بود 
که باعث تعمیرات اساسی در این سالن توسط وزارت 

ارشاد شد. 
آخرین مورد از این دس��ت هش��دارها به گفته های 
دی��روز پریس��ا مقتدی، رئیس فعلی ای��ن مجموعه با 
توج��ه به تخریب و گود برداری س��اختمان مجاور که 
روزگاری ق��رار بود پارکینگ و بعدها موزه تئاتر ایران 
شود، مربوط می شود. مقتدی گوددبرداری انجام شده 
را باعث ایجاد خسارت جدی به این ساختمان تاریخی 
دانست و تلویحا اعلام کرد جان سنگلج در خطر است.

ام��ا نبای��د این نکت��ه را فراموش ک��رد که رئیس 
تماش��اخانه س��نگلج در حالی این هش��دار جدی را 

پیرامون ساختمان تماشاخانه اعلام می کند که اگر در 
س��ال های گذشته موضوع زمین مجاور تعیین تکلیف 
می شد، نه تنها امروز شاهد چنین وضعیتی نمی شدیم، 
بلکه کلنگ ساخت موزه، پارکینگ و سالن های تمرین 

به زمین می خورد. 
زمینیكهبرایساختتماشاخانهخریداریشد ■

درباره خرید زمین این تماش��اخانه ۲ روایت وجود 
دارد که روایت نخس��ت حاکی از این است که وزارت 
فرهنگ و هنر این زمین را خریداری کرده و به ساخت 
این تماشاخانه اختصاص داده است. روایت دوم نیز از 
اتابک نادری که از اسفند ۱۳8۵ تا ۱۳۹۰ و از ۱۳۹۱ 
تا مرداد ۱۳۹۲ مدیریت تماشاخانه سنگلج را به عهده 
داشت عنوان شده که بانویی ارمنی، زمین این مکان را 

به وزارت فرهنگ و هنر اهدا کرده است.
اما بر پایه بریده جرایدی که از سال ۱۳۴۳ در دست 
اس��ت، این تماشاخانه با هزینه آقای مهندس بابایان، 
مدیرعامل شرکت بهسازنو، با مسؤولیت محدود و عضو 
سندیکای شرکت های ساختمانی با تتمه مصالح تالار 
وحدت بنا و به وزارت فرهنگ و هنر اهدا شده است. 
زیربنای این تماشاخانه ۱۰۳۴ مترمربع است و در آن 
زمان به نام »۲۵ شهریور« نامگذاری و ۱8 مهر ۱۳۴۴ 
خورش��یدی، همزمان با برگزاری نخستین جشنواره 
»نمایش های ایرانی« افتتاح می شود و زمزمه هایی که 
درباره اختصاص این تماشاخانه به نمایش های ایرانی 

شنیده می شد، به واقعیت تبدیل می شود.
زمانی که تماشاخانه س��نگلج آماده بهره برداری و 
پذیرای آثار نخس��تین جشنواره »نمایش های ایرانی« 
ش��د، به گونه ای برنامه ریزی می شود که آثار نمایشی 
ش��رکت کننده در این جشنواره، هر یک به مدت یک 
یا ۲ ش��ب اجرا ش��ود ولی آثار نمایش��ی به اندازه ای 
قدرتمند آماده اجرا شده بود که با توجه به استقبالی 
که از هر اثر نمایش��ی می شد، یک تا ۲ ماه اجرا برای 
این آثار در نظر گرفته می ش��د اما با گذش��ت زمان، 
س��ال ۵۲ نخستین نمایش غیرایرانی به نام »بازرس« 
به نویس��ندگی نیکولای گوگول با کارگردانی مرحوم 
اس��تاد عزت الله انتظامی در تماش��اخانه سنگلج روی 

صحنه رفت. 
در مورد مالکیت ساختمان مجاور تماشاخانه سنگلج  
با توجه به مستندات کتاب »تماشاخونه های طهران« و 

تأییدات اساتید مرحوم جعفر والی، عزت الله انتظامی و  
علی نصیریان زمین مجاور با پرداخت وجهی پیش از 
انقلاب در مالکیت تماش��اخانه سنگلج قرار گرفته بود 
که تا آس��تانه ثبت موارد قانونی چون سند هم پیش 
رفته بود که با وقوع انقلاب و سپس فوت مالک وقت، 
به سرانجام نرسید و بعد ها نیز پیگیری های مستمری 
انجام نش��د، البته در مقاطعی استاد عزت الله انتظامی 
با ش��هردار وقت تهران نشست ها و مراوداتی پیرامون 
انتقال آن داش��ت که با درگذشت استاد انتظامی آن 
هم به نتیجه نرس��ید. از طرف��ی اتابک نادری، رئیس 
وقت تماشاخانه با توجه به اطلاعات موجود به واسطه 
ارائه طرح توس��عه تماشاخانه در دهه ۹۰ این مطلب 

را تایید می کند.
از طرفی در نامه ای که مرحوم استاد داوود رشیدی 
خطاب به ش��هردار وقت تهران نوش��ته است با اشاره 
به موضوع طرح توس��عه تماشاخانه سنگلج از آرزوی 
۴۰ س��اله این هنرمند از جمله احداث کتابخانه تئاتر، 
س��الن ها و پلاتوهای تمرین و موزه می گوید، البته به 
این نکته باید اشاره کنیم که ایده موزه تئاتر از طرف 
اتابک نادری مطرح شد و بنا بود ساختمان مجاور که 
اکنون محل بحث است، به تماشاخانه سنگلج تحویل 
و در طبقات مختلف احداث ش��ود؛ ایده بسیار قشنگ 
و زیبایی که در زمان اتابک نادری طرح ریزی شده بود.

تعمیراتتماشاخانه ■
نخستین تعمیرات انجام شده در تماشاخانه سنگلج 
مربوط به سال ۱۳۶۴ خورشیدی است که طی ۶ ماه 
نخست سال هیچ نوع فعالیتی نداشت و از شهریور تا 
آبان  یکس��ری تعمیرات روی آن شد که شامل نصب 
کفپوش داخل س��الن نمایش، ریل کشی صندلی های 
س��الن، نصب همه لوازم تاسیساتی، آماده سازی لوازم 
تاسیسات صحنه جهت نصب و بسیاری دیگر بود. پس 
از این تعمیرات، افتتاحیه و برگزاری نخستین سمینار 
چهارمین جش��نواره تئاتر فجر و بازدید دانش��جویان 
دانش��کده هنره��ای دراماتیک ط��ی ۳ روز از جمله 
برنامه هایی بود که در تماش��اخانه سنگلج برگزار شد 
و ۶ اثر نمایش��ی شرکت کننده در چهارمین جشنواره 
بین المللی تئاتر فجر در تماشاخانه سنگلج اجرا شدند. 
دومین بار نیز سال ۱۳۶۷ تماشاخانه سنگلج با تعمیر 
اساس��ی مواجه و طی آن س��اخت ستون های تقویتی 

در ضلع ش��رقی ساختمان، حفر ۳ حلقه چاه  فاضلاب 
و تخلیه آنها، آماده س��ازی وسایل موتورخانه و شوفاژ 
انجام شد. سومین تعمیرات سال ۱۳8۶  توسط دفتر 
طرح های عمرانی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی انجام 
و پس از ۵ ماه در بهمن  همان سال بازگشایی شد ولی 
به جرأت می توان گفت س��ومین بازسازی تماشاخانه 
س��نگلج که با پیگیری اتابک نادری انجام شد، تقریبا 
اتفاقات تازه ای را به همراه داشت که با رعایت قوانین 
میراث فرهنگی کش��ور انجام ش��د و حتی کافه تریای 
این تماش��اخانه در جایی قرار گرفت که در گذش��ته 
بوده اس��ت و با ایجاد غرفه کتابفروش��ی تحت عنوان 
کافه کت��اب، حرکتی تازه و مطلوب در فضای س��الن 
انتظار این تماش��اخانه انجام ش��د ک��ه جزو ملزومات 

اماکن فرهنگی - هنری است.
بهتر اس��ت ب��رای اینک��ه حق مطلب ادا ش��ود به 
بخش��ی از مصاحب��ه با اتابک نادری اش��اره داش��ته 
باشیم. اتابک نادری در گفت و گویی با نویسنده کتاب 
»تماش��اخونه های طهران« در ارتباط با وضعیت این 
تماشاخانه می گوید: در آن زمان دفتر طرح های عمرانی 
وزارت فرهنگ و ارش��اد تصمیم داشت صندلی ها، در 
ورودی سالن و کف صحنه نمایش را تعویض کند اما 
به ایشان گفتم این تماشاخانه در حال تخریب است و 
نیاز به بازنگری دارد. بنابراین در نخستین مصاحبه ای 
که در جایگاه مدیریت تماشاخانه سنگلج داشتم، این 
جمله من تیتر روزنامه ها شد مبنی بر اینکه »سنگلج؛ 
می��ن خنثی نش��ده« و توضی��ح دادم چنانچ��ه اینجا 
تلفات جانی بدهد به من هیچ ارتباطی ندارد، چرا که 
سیس��تم اطفای حریق نداریم، سیس��تم اعلام حریق 
موجود نیس��ت، تدابیر امنیتی و حفاظتی س��اختمان 
موجود نیس��ت و در صورت آتش سوزی با ۲ یا ۳ نفر 
و یک کپس��ول آتش نشانی کاری نمی شود انجام داد. 
خوشبختانه با نظر مساعد مهندس اخلاقی، نگاه ها را 
معطوف به این مساله کردیم که این تماشاخانه دارای 
قدمت اس��ت و با توجه به اینکه مجموعه تئاترشهر به 
ثبت آثار ملی رسیده بود، با میراث فرهنگی وارد بحث 
شدم و از این منظر وارد شدم که تماشاخانه سنگلج در 
ردیف نخستین تماشاخانه های تهران است که همچنان 
 در ح��ال بهره برداری اس��ت و باید به آن رس��یدگی 

شود.

نگاهیبهتماشاخانهسنگلج،قدیمیترینسالنفعالتئاتركشور

تماشاخانهایبهقدمتتئاترایران


